
 

 

 

Vánoční nadílka je jednou z nejočekávanějších akcí. 
A o zábavu, jak ukazuje „vysmátý“ rod Káňat při 

přesedávané, nouze taky nebývá. 

 

 

 

 

 

 

V tomto čísle najdete vše důležité, co se v oddíle Trojka Shawnee událo 
v měsíci prosinci roku 2006. 

Vítěz měsíčního 
bodování 
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Slovo šéfredaktora 
Máme tu leden a s ním i 189. číslo Březové kůry. S lednovým číslem vstoupil náš 
časopis již do 18. ročníku své existence. Věřte nebo ne, ale naše Březová kůra je tím 
pádem nedéle vycházející současný časopis skautského oddílu u nás v okrese. Další 
důkaz toho, že náš oddíl asi není zas tak špatný… 

Co najdete v tomto čísle? Jako vždycky nejprve několik mých slov, (pro 
ty méně chápavé jsou to ty, které teď  třeba čtete J), potom vás zajisté potěší 
degandawida Stopař se svou Ódou na rádce ve svém tradičním úvodním článku, 
dále zde najdete popsanou velice povedenou Vánoční nadílku, nejprve očima 
Stopaře, v následujících družinových stránkách i z pohledu některých rodů. Nelze 
vynechat seznámení se čtvrtečními aktivitami na zimní měsíce, lednové bodové 
menu, vzpomínku na předvánoční čas osvěžíme Tichou nocí. Můžete se také začíst 
do článku propagující horolezectví, (pravda, ne zrovna z té světlé stránky), zjistit, 
jak jste na tom vlastně v oddílovém bodování a to nejen prosincovém, ale 
i historickém. Dále se po dvouleté odmlce vrátil mezi nás tajný reportér, známý pod 
zkratkou (rjb), který hned nasbíral mnoho exkluzivního materiálu ze 
Šavanského podsvětí, takže budete „valit bulvy“ nad tím, co se v našem kmeni 
v současnosti děje a o čem jste ani nevěděli! Po taktéž dlouhé odmlce se podařilo 
získat nějaký článek od našich ohnivců, ve kterém si můžete přečíst střípky 
z jejich ohnivecké činnosti. Snad to bude od příštího čísla pravidlem. Je již malou 
tradicí, že se v Březové kůře objevuje nějaká soutěž, nejinak je tomu i v tomto 
čísle. Další příspěvky obsahují různé tábornické rady, například jak odlít stopu ze 
sádry, či třeba k čemu všemu se hodí takový šátek. Nemůže chybět ani klasická 
stránka zábavy, která po zhruba roce změnila svého autora, takže si můžete i 
v tomto čísle dát svou měsíční „dávku“ neoddílového humoru. Pokud se vám to zdá 
málo, vězte, že tato Březová kůra má 24 stran, takže žádné dva cáry papíru… 

Na tomto místě bych chtěl pochválit všechny, kteří se podíleli na tomto 
čísle. Po dlouhé době byly dodány všechny příspěvky včas a řekl bych, že i ve velmi 
vysoké kvalitě. Je to super, že se tak snažíte! Abych byl upřímný, měl jsem ze všech 
příspěvků do tohoto čísla opravdu radost (to mám sice téměř vždycky, ale někdy 
jsou i výjimky – články, za které bych nejraději trhal uši, a to jen v těch nejlepších 
případech…). Bohužel, opět jsem musel jeden příspěvek vynechat. Jeho autorovi se 
touto cestou omlouvám. Nebylo to proto, že by byl článek nekvalitní, ale proto, že 
už jednoduše nevybylo místo. A tak prostě stavba iglú se nevešla… Naštěstí, není 
z čeho stavět L, takže to snad tolik nevadí. Ale nebrečte, pokud by sníh do příštího 
čísla napadl, určitě dostanete návod, jak si iglú postavit. 

Když jsem začátkem ledna neměl jeden večer co dělat, zalistoval jsem 
starými čísly našeho časopisu, abych tak nějak načerpal inspirace pro případná 
dávno zapomenutá vylepšení, porovnal se současností a tak podobně, došel jsem 
k celkem pozitivnímu závěru: Za posledních několik let se výrazně zlepšila kvalita 
jednotlivých příspěvků. Ještě před dvěma roky bylo běžné, že třeba družinové 
stránky vůbec nedorazí, nebo se vůbec nějak celá Kůra nesejde a nevyjde. Myslím, 
že můžu celkem s klidem říci, že tohle se již dlouho nestalo, což je jenom dobře. 
A řeknu vám, mám z toho radost, i když to není jen moje práce, ale práce nás 
všech! A tak by to vlastně klidně mohla být i radost nás všech! Ale pozor: Neusněme 
na vavřínech! 

TATEYOPAH 
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Slovo Degandawidy 
V tomto novoročním čísle bych se rád zmínil o všech našich rádcích. Rádce je totiž 
člověk, který v oddíle patří k těm nejdůležitějším. Na jeho bedrech stojí příprava 
rodové schůzky každý týden, účastní se oddílových rad a podílí se tak i na vedení 
oddílu. Je nejvíc v kontaktu s členy své družiny a tak zodpovídá za to, co umí, jestli 
mají nováčkovskou a podobně. Prostě je toho hodně, co takový rádce zvládá a často 
mu jeho členové práci ještě komplikují. Třeba tím že dělají čurbes na schůzce nebo 
bez omluvy nepřijdou. 

Proto mě těší, že v tuto chvíli máme v samotném Zábřeze tři družiny 
a především, že všichni tři rádcové jsou pracovití a cítí za svoji družinu 
zodpovědnost. Jsem taky rád, že se pomalu mění obraz oddílových rad, kde se 
rádcové nebojí říct svůj názor a pomáhají tak v tvorbě programu i v řešení 
problémů. Určitě se v tomto směru máme ještě všichni co učit, ale když se zadívám 
do minulosti, nepamatuju, kdy by měl oddíl v Zábřeze tři relativně silné družiny 
a v jejich čele dobré rádce. Proto tedy ještě jednou skládám poklonu Helče, Néťovi 
i Drakovi za jejich přístup ke své práci, která není vždycky snadná. 

 

 

 

 

 

 

 
Věřím, že jim jejich snaha vydrží co nejdéle i přes překážky, které 

nepochybně nastanou a někdy se třeba budou zdát téměř neřešitelné. A taky 
doufám v to, že se nám tři pevné družiny přímo ve městě Zábřeze podaří na trvalo 
ukotvit, i když je mi jasné, že tento úkol nebude vůbec jednoduchý. Takže držím 
rádcům palce a přeju modrou oblohu nad hlavou na jejich stezce! 

 
Stopař 
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Aktivity Trojky Shawnee 
 

 

 

 

 

 

 

Podle vaší vlastní volby připravilo náčelnictvo řadu zajímavých aktivit pro všechny 
Šavany a někdy i pro jejich kamarády. Tak věřím, že si to pořádně užijete a třeba se 
něco naučíme.  

Spolu s aktivitami také bude možnost splnit si nějaká zajímavá OP, která 
pro vás náčelnictvo připraví. Je tedy na každém, jak se předvede a na sněmu bude 
mít OP nejvíc. Proto pečlivě sledujte nástěnku v klubovně, webové stránky a čtěte 
BK. Všechny tyto aktivity budou probíhat ve čtvrtek, jsou dobrovolné, ale účast na 
nich bude solidně bodově ohodnocena!  

Co vás tedy čeká: 

 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Je toho spousta, tak neseď doma a přijď! 

Stopař 

Deskovky, Magic, Bang. Neseď doma a přijď si zahrát od 
16.00 do naší klubovny. Vyzkoušíme nové hry od Ježíška. 

Máš oddílovou bednu a chceš ji mít krásně barevnou? Pak 
přijď a podívej se jak na věc! Zve klan Horského Lva. 

Chceš mít své vlastní webové stránky? Je to snadnější než si 
myslíš, stačí dorazit na klubovnu. Doporučeno od 11 let. 

Ať už jsi zkušený horolezec nebo úplný začátečník, přijď si 
na stěnu vyzkoušet, co lezení obnáší a co v tobě je (pozor, 
změna! Horolezení se přesouvá až na 22. února) 

Pro milovníky tohoto žánru se chystá aktivita koncem února 
(pozor, změna! Fantasy se přesouvají už na 15. února) 
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Vánoční nadílka, 15. – 17. 12. 2006 

 

Tradiční a velmi oblíbená akce, která (alspoň co pamatuju) nikdy v kalendáriu 
nechybí. Letos byla stejně jako před dvěma lety vícedenní a tentokrát jsme vyrazili 
do Loštic. Osobně si myslím, že to byla dobrá volba, protože skautská klubovna 
v Lošticích je docela útulná a pro uspořádání takovéto akce myslím skoro ideální. Na 
Valové byl sraz v pátek ve čtvrt na pět. Autobusem nás neodjelo ani dvacet, ale 
přesto byla vánoční nadílka nakonec tradičně jednou z nejnavštívenějších akcí, 
protože spousta lidí poté přijela auty. 

Sotva jsme dorazili do chaty, rychle jsme v prochladlé klubovně zatopili 
a zhruba za hodinku už bylo v místnosti na spaní krásně teplo, takže se dalo 
pobývat i v triku. Příjemnou atmosféru v našem pelechu Tarzan ještě vylepšil 
rozložením dek po zemi, svíčkami a relaxační hudbou, takže proběhl právě pod 
Tarzanovým vedením moc pěkný večerní program, kdy se střídalo čtení povídek, 
poslech hudby a na závěr i vzpomínání na různé staré příhody, co se v oddíle udály. 
Myslím, že lépe ani nadílka začít nemohla a nálada při usínání byla skvěle naladěna 
na zítřejší odílové Vánoce. 

Ráno dorazili ještě Šídlo a Ká a po krátké soutěží o cukroví, ve které šlo 
o znalost skautského zákona se rozběhla tábornická soutěž v Tateyopově režii, při 
které jsme si zopakovali základní tábornické dovednosti, ale taky pěkně mákli, což 
se některým nelíbilo. Pravda je, že v dopoledním syrovém počasí bez sněhu byl už 
samotný pobyt venku docela drsňárna, 
ale všichni to přežili. 

Během dopoledne přijel 
i Waope, který přivezl zásoby, a tak po 
dobrém obědě přijeli i Koníci 
s Mičkinikwou a panem Šlampou. V tu 
chvíli už se náš počet přiblížil pětatřiceti 
a odpolední program zahájil Mičkinikwa 
asi dvouhodinovou vycházkou do 
přírody. Mezitím náčelnictvo v chatě 
usilovně připravovalo podvečerní 
slavnostní program, oddílová kapela 
naposledy zkoušela a Kája s Tomášem 
bojovali s nástrahami nováčkovské 
zkoušky. 

Kolem půl čtvrté pak zazněla 
slavnostní fanfára a moderátor Mlčím zahájil odpolední zábavný program. Musím 
říct, že tentokrát se všehny rody vytáhly a předvedly, že když chtějí, tak to stojí za 
to. Skvělé scénky o příjezdu tří králů a parádní soutěž Medvědů v pojídání blivajzů 
byly ozdobou celé nadílky. K tomu jsme si ještě například zatancovali a opravdu 
dobře se zasmáli při doplňování přídavných jmen do historky z našeho letošního 
tábora. 

Dr. Oslizlo a Dr. Humus obdivují 
produkt své laboratoře 
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Za okny se ale pomalu sešeřilo 
a čas zábavného programu byl kolem šesté 
hodiny uzavřený několika koledami našeho 
hudebního tělesa, i když pravda, nějakou tu 
zkoušku by to ještě chtělo. Každopádně nyní 
už byla na řadě nejslavnostnější chvilka. 
Pod stromečkem se objevily dárky a začalo 
zapalování 13 svíček. Byla řečena spousta 
krásných slov, zářící stromek byl taky moc 
pěkný a tak mezi početné osazenstvo začali 
rádcové rozdávat velkou hromadu dárků, 
která se letos sešla. Myslím, že na každého 
se dostalo, protože každý, kdo tu byl si 

bezesporu nějaký ten dárek zasloužil. 

Když byly dárky všechny rozděleny, vydali jsme se ještě na chviličku ven 
před chatu, kde jsme zavzpomínali na uplynulý rok a kždý si zapálil svoji prskavku. 
To už ale náčelnictvo opět provádělo v chatě další přípravy, tentokrát na slavnostní 
večeři. Tradičním menu byly rybí prsty a bramborový salát. Celé odpoledne jsme 
navíc dlabali cukroví, tekže hladný teď už asi nebyl ani Grizzly. Večer už vládla 
pohodová atmosféra, hrály se hry, odpočívalo se a trávila se včeře a vedení se 
zájemci hned vyzkoušelo Bang, který oddíl s několika dlašími deskovkami dostal pod 
stromeček. Prostě vánoční podhoda. Spát se 
šlo až někdy po jedenácté hodině. 

V neděli ráno nás budily vánoční 
koledy, i když i přes pozdní večerku byla 
v čase budíčku už většina Šavanů vzhůru. Po 
snídani proběhlo vyhlášení bodování, 
vyhlášení tábornické soutěže (vyhrála Káňata) 
a především do našich řad přibyli další dva 
bojovníci – Kája i Tomáš totiž zvládli 
nováčkovskou. Nastal krátký úklid a poté 
přišel „galavečer“ připomínající slavné činy 
kmene Shawnee v roce 2006. Za zvuků 
slavnostní hudby si diváci v sále (velké 
klubovně) mohli prohlédnout stovky fotek, 
i když pravda, technika trochu zlobila 
a počítač se občas sekal. 

Následovalo představení plánu akcí na další období a po něm trh s různými 
aktivitami, které náčelnictvo pro Šavany nabízelo. Prostředí tržnice dokreslili dva 
hazardní hráči – Waope a Ohiyesa, kteří hráli o peníze, za něž se aktivity 
nakupovaly. Ohiyesa hrál skořápky, zatímco Waope vyzýval k souboji v páce. Po 
nákupu aktivit se ale už přiblížil čas našeho odjezdu, takže jsme definitivně uklidili 
chatu a ještě pokrátké hře a zakončením akce před chatou jsme se vydali na 
autobus do Moravičan. Tam jsme přesedli na vlak a po několikerém svazování 
Retova spacáku jsme šťastně, těsně po nedělním poledni, dorazili na zábřežské 
nádraží. 

Myslím, že šlo o jednu z nejpodařenějších akcí roku, k čemuž přispěly rody 
svým programem, náčelnictvo svojí poctivou přípravou, ale především my všichni 
svojí doboru náladou a kamarádstvím, které se projevilo například ve spoustě dárků 
pod stromečekm. Za rok zas! 

Stopař 

Béďa zapaluje jednu ze 13 svíček 
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Tichá noc, 23. 12. 2006 
Celooddílová Vánoční nadílka nebyla ještě posledním 
setkání Šavanů před nejkrásnějšími svátky. Kdo chtěl, mohl 
přijít posedět na naši klubovnu i v sobotu před štědrým 
dnem. Sraz jsme si dali ve tři odpoledne a sešlo se nás 
myslím kolem deseti. Program byl jasný – mimo povídání, 
pojídání cukroví a popíjení čaje jsme přišli především 
vyzkoušet nové deskové hry, které jsme dostali od Ježíška. 
Mimo jiné tu byla i Veronika, která má s těmito hrami 
bohatší zkušenosti a tak nás například uváděla do tajů her 
Carcassone a Osadníci. 

Nemohl ale samozřejmě chybět ani tradiční Bang, 
který vedení objevilo už v létě na Slovensku a od té doby se 
hraje každou chvíli. Zvládal ho bez problému i Top; je to 
prostě hlavička. Já s Drakem jsme se rozloučili už kolem půl 
páté, protože jsme si šli užít vánoční atmosféru na koncert 
velkého hudebního tělesa ze Zábřeha – Alfa Gospel Praises, 
ve kterém mimochodem zpívá i člen Horského Lva Martin a 
taky pár skautek z našeho okresu. Takže i tohle byla tak 
trochu skautská akce. 

Tím pádem jsem nebyl u zakončení této akce, ale 
vzhledem ke kamarádské atmosféře to tam nemohlo 
dopadnout jinak než dobře. Mimochodem jsme se později 
s Drakem dozvěděli, že Osadníky (které jsme měli při našem 
odchodu právě rozehrané) vyhrál Drak, za kterého dohrával 
Béďa. Po jeho vítězství na psích závodech a výhře 
v monopolech v Ostravě se zdá, že Drak je prostě vítězný 
typ, tak snad nebude mít smůlu v lásceJ (A to ani nepočítám 
jeho šňůru jako Muž sněmu). 

Naše předvánoční setkání se zkrátka povedlo! 

Stopař 
 
 

Bodové menu v lednu 
Je tu další měsíc a s ním i další díl oddílové Javorové nažky. Mimo klasické 

možnosti získat bodíky na rodovkách, akcích nebo za zápisy do BK je tu opět 
i bodové menu.  

1. V lednu 
proběhou hned tři 
dobrovolné aktivity. Bude 
to Poselství Černého 
rytíře, kde se budou hrát 
deskové hy. 18. ledna pak 
bude malování beden a 
25. ledna bude zahájen 
kurz počítačové grafiky 
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a tvorby webových stránek. Za účast na každé z nich si můžete připsat hned 15 
bodů. 

 

2. Dále se opět budou bodovat deníky. Tyhle body se sice připíší až 
v únoru, ale pěkně psát je potřeba celou dobu, ať se vám opět nějaké ty bodíky 
připíší. Kontrola proběhne na víkendové „Výpravě na konec světa“ v první polovině 
února. 

 

3. A do třetice v lednu dostane celých 35 bodů 
každý, kdo se  zúčastnil Tříkrálové sbírky. Tohle už je sice 
uzavřená záležitost, ale odměnu kluků za jejich aktivitu je 
určitě na místě. Jsem rád, že se tímto způsobem náš oddíl 
zapojil do života města.  

4. Na konci ledna proběhne hodnocení rodových vývěsek v klubovně 
odbornou porotou. Podle jejich kvality dostane každý člen rodu až 15 bodů! 

Stopař 

Horolezectví 
Jak již bylo v této Březové kůře řečeno, 22.2. se chystáme na horolezeckou stěnu. 
Proto bych vás rád seznámil s několika postřehy z horolezeckého prostředí, většinou 
s ne vždy nejlepším koncem. Proč? Z chyb se člověk nejlíp učí a v některých 
případech by se z chyb vlastních ani neměl možnost poučit… Neberte to jako 
odrazování, ale spíše jako poučení, co nedělat. Zároveň jedním dechem dodávám, 
že to, co budu popisovat, je na horolezecké stěně, na jakou se vypravíme, 
teoreticky neuskutečnitelné J. 

Člověk dnes běžně létá do vesmíru a přistál už i na Měsíci, stále však neumí 
vyrobit lano, které by spolehlivě vydrželo každý pád horolezce. Stačí, aby lano při 
pádu dolehlo k ostré skalní hraně, a už hrozí reálné nebezpečí jeho přetržení 
v důsledku rázového zatížení střihem. To se týká i lan úplně nových. Pokud je ona 
skalní hrana ostřejší a výška pádu větší, než by mohlo být únosné, je zle. K čistě 
tahovému zatížení (ideální pád) se v takovém případě přidává také přídavné zatížení 
na ohyb, tlak a střih, a lano nemusí vydržet. Tento fakt je vzhledem ke stavu 
současné techniky trochu deprimující. 

Už mnohem lépe zní fakt, že v praxi se lana trhají podstatně méně často. 
Ve srovnání s každoročně zaznamenaným počtem pádů jich bylo hodně málo. 
Bohužel, přetržení lana má na horách za následek většinou smrt. Pro uklidnění: lana 
se dnes netrhají ani v karabinách, ani v navazujících uzlech, ani v hlavních jistících 
bodech, nezávisle na typu jištění. Všechny případy přetržení lana, které byly za 
posledních 50 let zaznamenané, byly způsobeny rázovým zatížením na ostré skalní 
hraně. Navíc, když byly tyto zbytky lan dodatečně testovány, vydržely v průměru 5 
normalizovaných pádů (pád 5 metrů s pádovým faktorem 1,7, takže pád cca 2,3 
metru do místa jištění a zbytek pod jištění). Takže odpovídala platné normě!  

Ø Při lezení na skále si vždy zkontrolujte, jestli lano není nataženo 
přes nějakou ostrou hranu! 

Zde by bylo ještě na místě zdůraznit, co vlastně se rozumí pod pojmem 
ostrá hrana. Není to jen hrana nože, problém může nastat již při pravoúhlé hraně 
bez zaoblení, která se vyskytuje na skalách celkem hojně. Při pádu jsou účinky na 
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lano srovnatelné s tím, co by se dělo s lanem na nesražené hraně stolu. Při jen 
trochu větším pádu, navíc pokud by došlo k „rozhoupání“ padajícího, už lano nemusí 
vydržet. 

Pokud zde píšu o pádech, je nutno dodat, že velké množství pádů 
v horolezectví je tzv. kontrolovaných. Pod tímto pojmem rozumíme pád, který 
horolezec předem předvídá. Například když záměrně pouští těžký chyt. V takovém 
případě se může soustředit na pád a udržet si optimální svislou polohu těla 
a v okamžiku zachycení pádového rázu se ještě navíc přidržet lana. Kritická situace 
však nastává při neočekávaných pádech, dojde-li například k vylomení chytu či 
dostane-li tělo během letu nějaký silový impuls (náraz do překážky). Pokud je 
takový pád delší a jsme-li jištěni pouze bederním úvazem, pád může končit tragicky,  
zpravidla se smrtelnými následky. 

Ø Při lezení, zvláště při možnosti většího pádu, používejte zásadně 
bederní a prsní úvazek, nikdy ne pouze jeden z nich! 

Přesto ani správné navázání do bederního a prsního úvazku nemusí 
znamenat bezpečí. Všechny úvazy jsou sice z hlediska bezpečnosti předimenzovány 
natolik, že je jejich přetrhnutí prakticky nemožné. Vyvstává zde však jiný problém: 
Navázání se do pomocné materiálové smyčky, jednoduše řečeno tam, kam si 
můžete připevnit materiál. Možnost záměny těchto smyček se zdá být nanejvýš 
nepravděpodobná, přesto se však takové případy již vyskytly. Jedna taková se udála 
i během kurzu horských vůdců a to při nacvičování záchrany z ledovcové trhliny. 
Aby takový uchazeč získal co nejvíce návyků, musí absolvovat i cvičný skok do 
trhliny, jištěný partnerem na laně, po němž následují záchranné práce. Volba trhliny 
závisí na instruktorovi. Tzv. „tvrdí chlapíci“ s oblibou vybírají trhliny „bezedné“, 
podle hesla „Já vás naučím i strachu“. Cvičitelé s poněkud lidštějším přístupem 
nechají vybrat ty, kteří tam skáčou. Tak tomu bylo i v tomto případě. Jeden 
z adeptů se srdnatě vrhl do trhliny. Zlomky sekund poté vylétl z trhliny prázdný 
konec lana s neporušenou karabinou! Frekventant si zaměnil navazovací oka za 
materiálová a ta pád samozřejmě nemohla vydržet… Naštěstí postiženému se nic 
vážného nestalo, instruktor byl spíše „sociální typ“, takže svému svěřenci umožnil 
vybrat „milosrdnou“ trhlinu s pevným sněhovým mostem v hloubce asi deseti metrů. 

Další věc je správný navazovací uzel. Jestli vás někdo někdy učil, že dračí 
smyčka je ta nejvhodnější, tak na to urychleně zapomeňte! A jestli vám tvrdil, že je 
to proto, že se nestahuje, tak se mu můžete jít rovnou vysmát do očí. Tah, který na 
ni může působit při obyčejném, na první pohled „nezajímavém“, pádu, může 
způsobit její „přetočení“ a následné rozvázání. Co to může znamenat, nemusím 
dodávat… Správný uzel, který je v současnosti považován za bezpečný, se jmenuje 
osmičkový. 

Ø Zkontrolujte si po sobě, než půjdete do jakékoliv „akce“, že jste se 
navázali správně! 

Na závěr perličku: Když bylo testováno lano, které se používá ve 
sportovním lezení, které již předtím úspěšně prošlo všemi zkouškami podle norem, 
bylo opětovně vystaveno pádovým zkouškám, a to takovým, které by mohly nastat 
při sportovním lezení. Po dvou (!) dnech práce ve zkušebně už zkoušející ztráceli 
trpělivost, protože se jim zdálo, „že ten špagát je snad nezničitelný“. Když se lano 
konečně přetrhlo, mělo na svém štítě 220 takových pádů… Přitom po 80 pádech bylo 
lano v místě ohybu (v karabině) značně opticky „nedůvěryhodné“. Správně 
používaná lana vydrží opravdu hodně… 

Volně přepsáno z knihy Pit Schubert, Bezpečnost a riziko na skále, sněhu 
a ledu. Praha, 1998        TATEYOPAH 
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Družinová stránka Káňat 
Tentokrát budu spíše hodnotit uplynulý rok………… 

V září jsme se sešli v úplně novém složení. Potom k nám přišli i nováčci a jiní zase 
odešli. Posílil nás Karel, Tomáš a do jiných družin odešli Erik a Mustang. Dále jsme 
měli i v družině i zkušené opory-Lišák, Grizzly, Béďa, Šmodrch. Družina se postupně 
zklidňovala  za což sem jí byl s Béďou vděčný. Doufám, že se s družinou bude 
pracovat dobře i nadále. 

 
Exkluzivně pro BŘEZOVOU KŮRU proběhla novoroční anketa. 

1) Jaký je tvůj nejoblíbenější člen vedení 
• DRak:Waope, Stopař, Tateyopah, Ohiyesa, Tarzan, Mičkinikwa…………. 
• Béďa: Tarzan 
• Grizzly: Tarzan 
• Šmodrch: Tarzan 
• Lišák: Ohiyesa, Mičkinikwa 
• Tomáš: Mičkinikwa 
• Vláďa: Mičkinikwa 

2) Jakou slavnou osobnost bys chtěl mít v oddíle 
• DRak: Tecumseha a  taky Marii Škrapovou- abych ju naučil hrát tenis 
• Béďa: Bill Gates 
• Grizzly: Bill Gates 
• Šmodrch: soudruh Vladimír Iljič Lenin 
• Lišák: 50 cent, Eminem, Rowan Atkinson 
• Tomáš: George Bush 
• Vláďa: Ivan Stanoef 

3) Jaká je tvoje nejoblíbenější internetová stránka 
• DRak: www.skauting.cz/shawnee, www.mushing.cz, www.dogtrekking.info 
• Béďa: www.skauting.cz/shawnee, www.xchat.cz, www.webgame.cz 
• Grizzly: www.cernyrytir.cz 
• Šmodrch: www.cernyrytir.cz, www.webgame.cz 
• Lišák: www.cernyrytir.cz 
• Tomáš: www.webgame.cz 
• Vláďa: www.webgame.cz, www.cernyrytir.cz 

4) Kam bys chtěl na YKSUIAPI 
• DRak: Na Alijašku 
• Béďa: Rakousko 
• Grizzly: na Bahamy (asi za Viktorem) 
• Šmodrch: do Hamburku 
• Lišák: do Anglie 
• Tomáš: Mount Everest 
• Vláďa: do Tábora 

DRak 

http://www.skauting.cz/shawnee
http://www.mushing.cz
http://www.dogtrekking.info
http://www.skauting.cz/shawnee
http://www.xchat.cz
http://www.webgame.cz
http://www.cernyrytir.cz
http://www.cernyrytir.cz
http://www.webgame.cz
http://www.cernyrytir.cz
http://www.webgame.cz
http://www.webgame.cz
http://www.cernyrytir.cz
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DRUŽINA MEDVĚDŮ 
V měsíci Prosinci nás jako oddíl i družinu čekala 
Vánoční nadílka a s ní spousta dárků, které jsme 
chtěli nejenom obdržet, ale světe zboř se i rozdávat. 
Proto jsme se na našich schůzkách snažili vybrat 
a secvičit scénku, kterou předvedeme oddílu. 
Nakonec kluci schválili nápad, že bychom mohli 
secvičit scénku zcela netradiční rádoby soutěžní a 
víceméně nechutnou. Šídlo coby Čtvrtníček ji měl 
uvést, ale naskytl se problém... Šídlo nemá svetr se 
soby!  Přesto však bude hrát. Ret přijímá 
s povděkem roli umělého skauta. Dušan však nechce 
být šíleným vědcem, poněvadž má nový účes. Šídlo 
ale chce být zároveň malým chemikem, chlubí se totiž, že má doma  trhavinu.  
Scénku jsme tedy začali připravovat na 1. prosincové schůzce, kde nám mimo jiné 
Blanka s Komančem předvedli anděla a Mikuláše, přičemž nám rozdali mikulášskou 
nadílku (bylo to fajn a zaslouží si za to určitě pochvalu:-)) 

SHAWANSKÉ VÁNOCE   

DEN PRVNÍ: Tak jsme se nakonec sešli na Valové, abychom odjeli strávit hezkých 
pár dní v přírodě uprostřed „zasněžených plání“. Cesta autobusem probíhala celkem 
poklidně, dokonce i pro paní,  kterou ohrožoval kotlík, mnou šikovně nastražený 
v síťce na zavazadla nad její hlavou. 

DEN DRUHÝ: Když přeskočím snídani, soutěže, svačinu, oběd, přesnídávku 
a jiné všední věci, dostaneme se k našim scénkám. Při naší soutěži (Malý chemik), 
která spočívala v ochutnávce obyčejných jídel s neobyčejným zabarvením mi bylo 
účastníků skutečně líto, neboť „hnusy“, které jsem připravovala doma s bráchou 
vypadaly fakticky odporně. Mňo.. 
jen si zkuste představit, jedovatě 
zelené houby naložené ve slizu, či 
modré máslo, které málokdo 
poznal.  Na závěr předvedl Šídlo 
pokus se svojí výbušninou, jenže 
asi tak trochu nepočítal se zrádně 
nízkým stropem, a tak po nás 
tamní skauti mají památku 
v podobě bílého fleku na lustru. 
Je zvláštní, že všichni ostatní  se 
víceméně shodli na scénce 
s tříkrálovým tématem. Potom 
jsme si zahráli jednu super hru: 
„zasedni si na souseda“, určitě se 
všem líbila. Ještě nesmím zapomenout na Řecký tanec, který jsme nevím jakou 
shodou náhod vyhráli (i když jsme tam o sebe zakopávali a pletli nohama jak se to 
dalo). Konečně nadešlo k zapalování svíček a dlouho očekávanému rozdávání dárků, 
ze kterých jsme měli velikou radost. A samozřejmě taky slavnostní večeře. 

DEN TŘETÍ: Sotva jsme posnídali, vrhli jsme se na stromeček, ten po nás 
zůstal holý (někteří se málem pustili i do chroupání báněk a Grizzly do sebe v chtěl 
vsoukat i ozdobný řetěz – vedení tomu naštěstí včas zabránilo). Poté jsme dražili 
akce na příští rok. Mimochodem určitě už dobře víte, že Tomáš a Kája z Káňat jsou 
od Vánoční nadílky bojovníky. Blahopřeju kluci. Když jsme se chystali na cestu zpět, 
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tak Dušan málem propadl v beznaděj, protože jsem mu svěřila dvě celty a nevlezly 
se mu do batohu, já jsem šla taky ověšená jako vánoční stromeček a Ret jakbysmet 
(dělal opičky a Tateyopah mu za trest rozmotal spacák). Takže než jsme se sbalili 
byli všichni někde v dálavách a my klopýtali cestou necestou za davem. Jen tak 
mimochodem, na nádraží v Mohelnici se Retovi spacák znovu rozbalil, ale vlak nám 
naštěstí neujel a my se šťastně dostali domů do Zábřehu ke svým maminkám. 

Závěrem bych pochválila všechny Medvědy, kteří se na akci dostavili, 
a přeju vám všem hodně zdraví, štěstí, úspěchů v novém roce a hlavně dobré 
kamarády kolem sebe. 

Za Medvědy 

Helča 

 P. S. Jestli si říkáte, proč taky nepíšu něco o našem slavném krmelci, tak 
je to proto, že není sníh, zvěř je tlustá na tři prsty, tak mi povězte, co máme krmit?! 

 

 

P.S 2   Trochu se rozčiluju nad tím, co mi tady texťák nabízí místo určitých 
slov, která chci použít.  

Tak například: Tateyopah = Chytatelný, Pozůstatek, Embryopatie, Počitatelný, 
Opatrovatel    

Retovi = Retrovi, Rútovi, Růtovi, Rekovi 
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Stránka Vlků 
Skončil poslední měsíc roku 2006 a začíná nový rok. V měsíci prosinci naše družina 
měla tři družinovky. Docházka nebyla nijak vynikající, ale v zimních měsících se není 
co divit…samá chřipka a nachlazení. Na družinovkách nám trochu chyběl sníh 
a protože na obyčejné chození po venku bylo celkem zima, tak jsme trávili čas na 
klubovně. Na družinovkách jsme zkoušeli scénku, ale protože jsme byli jednou na 
bazéně a podruhé nás celkem dost chybělo, tak jsme měli náhradní družinovku, 
abychom se alespoň trochu secvičili.  

A teď něco o akcích z našeho pohledu. První akcí oddílu, které se naše 
družina účastnila byla Uzlařská regata. Na regatě jsme měli celkem slušné obsazení, 
ale není divu, kdo by nechtěl zúročit tolik 
práce a učení uzlů J…a taky že zúročili. 
Další akcí byla Vánoční besídka. Jedna 
z dalších nejoblíbenějších akcí roku. I zde 
nebyla špatná docházka, i když někteří 
přijeli jen na sobotu. Jen škoda, že se nám 
nepodařilo vyhrát klání rodu, ale jak se říká: 
silnější vyhraje….a káňata silnější asi 
„trochu“ budou. Další akcí, a zase velmi 
oblíbenou a povedenou, byla Tichá noc. 
I přesto, že byla menší účast, byla akce 
výborná a je celkem příjemné si popovídat 
s přáteli těsně před vánoci. Poslední akcí 
měsíce měla být akce Zimní radovánky, 
aneb tradiční Zimák, ale akce byla odložena 
pro nedostatek sněhu…Možná bych se ještě 
zmínil o Tříkrálovské sbírce, protože jsem se 
před chvílí z této akce vrátil (neděle 7.1.) 
a moc rád bych poděkoval všem třem lidem, 
kteří se mnou šli a to Kája, Ká a Honza. 

Obr.: Ká právě dovázal 
regatu, Ká a Honza 
pozorují dění na 
Vánoční besídce.  

Netopýr 
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Bodování prosinec 

  

Kroj 
+ 

věci 
Dobrovolná 

aktivita 

Body 
za 

akce 
Další 
body Docházka 

Celkem 
bodů U. 

Béďa 40 10 75 60 100 205 1 
Kája 20 10 75 80 100 203 2 
Drak 40 10 75 20 100 195 3 
Netopýr 40 10 75 20 100 165 4 
Helča 40   75 10 100 155 5 
Top 36 10 75 10 100 151 6 
Ká 36   75 10 100 141 7 
Lišák 35   75 10 100 140 8 
Ret 26   75 10 100 131 9 
Tomáš 20   60 50 80 130 10 
Grizzly 34   75   100 129 11 
Šmodrch 20   75 10 100 125 12 
Honza 18   65 10 80 93 13 
Vláďa 33   60   80 90 14 
Býček 14   55   60 79 15 
Šídlo 19   60   80 79 16 
Dušan 13   60   80 73 17 
Erik 7   25 10 40 42 18 
Rajče 5   30   20 35 19 
Komanč 9   20   20 29 20 
Mustang 10   10   20 20 21 
Rys 18   0   0 18 22 
Blanka 1   10   20 11 23 
Kutil 0   0   0 0 24 

1. místo: Káňata  152 b 
2. místo: Vlci  88 b 
3. místo: Medvědi 74 b 

OHIYESA 

Historické Bodování jednotlivců 
pořadí Přezdívka rod celkem  pořadí Přezdívka rod celkem 

1 Ječmínek N 11457  72 Helča Medvědi 1796 
2 Tateyopah Želvy 11031  80 Stopař Želvy 1615 
3 Netopýr Vlci 10989  94 Ká Vlci 1158 
4 Křeček N 10634  99 Komanč Káňata 978 
5 Rys N 10319  100 Top Vlci 936 
6 Sokol N 9291  102 Honza Káňata 883 
7 Číňan N 9085  107 Býček Vlci 807 
8 Tangyvaj N 8413  113 Tomáš Káňata 763 
9 Mauglí Želvy 8378  120 Mustang Vlci 653 

10 Mlčím Želvy 7921  121 Ret Medvědi 651 
11 Béďa Káňata 7557  122 Blanka Medvědi 644 
12 Drak Káňata 7469  128 Rys Vlci 584 
21 Wablautanaga Želvy 4956  130 Rajče Vlci 536 
22 Tarzan Želvy 4938  132 Vláďa Káňata 482 
30 Lišák Káňata 3801  135 Kája Káňata 449 
31 Grizly Káňata 3757  136 Kutil Vlci 436 
33 Šmodrch Káňata 3594  152 Orel Koníci 256 

48 Šídlo Káňata 2532  158 Erik Káňata 200 

65 Dušan Medvědi 2023      

TATEYOPAH 
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 Neuvěřitelné, ale skutečné… 

…aneb RJB je zase zpátky!!! 
Uplynul nějaký čas, co jste na stránkách oddílového časopisu mohli čítat rubriku s 
názvem Neuvěřitelné, ale skutečné, která byla bezesporu to nejlepší, co kdy náš 
časopis potkalo. Tato rubrika odhalovala nejrůznější komploty a machinace v oddíle, 
a zabránila tak nejedné tragédii. Také odhalovala skutečné úmysly některých 
nekalých živlů v oddíle. Jen díky jejímu tajemnému autorovi se vedení oddílu včas 
dovídalo o chystaných převratech a rebeliích. Členové se zase dozvěděli, co na ně 
vedení chystá a mohli se tak včas připravit, případně dát najevo, co si myslí při 
volbách degandawidů oddílu (podle toho taky ty volby kolikrát dopadly). 

Bohužel tato oblíbená rubrika musela být předčasně ukončena, a to proto, 
že jsem byl dlouho v oddíle nepřítomen, a to z tajného důvodu. Tento důvod se ale 
nikdy nedozvíte!!! Mimochodem, docela se mi v Bohnické léčebně líbilo.  

Za ty dva roky, co jsem tu nebyl, oddílový život plynul zdánlivě poklidně. Je 
zde spousta nových členů, kteří se dobře zapojili do oddílového života. Naší redakci 
se však podařilo odhalit něco jen velmi těžko uvěřitelného!!! 

Jak víte, rozběhnul se v kmeni Ohnivecký kurz. To však nedává spát 
nejmladším bojovníkům kmene, hlavně z rodu Vlků, ale i některým ostatním, kteří 
do kurzu zatím nebyli pozváni. Údajně pro nízký věk, ale skutečnost je zcela jiná! 
Skutečnost je hrozivá a temná zároveň…kdo se bojí, ať raději nečte dál!!!  

Náhodou se naší redakci podařilo zachytit rozhovor Draka a Bédi, ze 
kterého je zřejmé, že ohnivci kmene se nevybírají dle schopností, ale dle 
příbuzenských vztahů!!! Nevěříte? Přinášíme doslovný přepis jejich rozhovoru. 
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Tato superinformace se donesla až k družině Vlků!!! Rozhodli se jednat. Na 
supertajné družinovce, konané na tajném místě (u jednoho z nich doma, ale 
nesmíme prozradit u koho), se dohodli, že šamana MIČKINIKWU unesou a tak ho 
přecpou vánočním cukrovím, až bude prosit o milost a vezme všechny Vlky do 
Ohniveckého kurzu. Tajná schůzka ale netrvala dlouho, protože Evička z Koníků 
je ještě malá a musí chodit brzy spát. Spiklenci tak nestihli dohodnout podrobnosti a 
museli z tajného bytu odejít. Hlavní slovo měl protistátní živel Rajče. 

 

Vše vypadalo nadějně. Býček šel domů zvesela. Hned v předsíni oznámil tu 
dobrou novinu mamince. 
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Mezitím se rádce Vlků Netopýr dozvěděl od Bédi tu znepokojivou 
informaci. Přijal ji klidně a vyrovnaně, jak se na rádce Šavanů sluší a patří. 

 

Netopýrovi se nelíbilo, že 
místo jeho borců Býčka a Ká 
dělá ohnivecký kurz někdo 
takový, jako je Drak. Chápete 
to? DRAK!!! Hluboce se 
zamyslel. Jeho rozčilení neušlo 
některým starším bojovníkům! 
Ale jen Drak věděl, co 
Netopýra tak rozčílilo. 
A všichni přemýšleli nad 
oddílovými problémy!? 

Druhý den se spiklenci Vlci opět sešli tajně, v rohu tělocvičny při oddílové 
akci, aby dohodli podrobnosti plánované akce. Vše se však doneslo k samotnému 
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MIČKINIKWOVI, který se na supertajnou schůzku tajně vetřel přestrojen za 
Rajčeho. Nikdo ho nepoznal dokud se neodmaskoval. Poté domlouval Vlkům, aby 
na svůj plán zapomněli. Cukrovím se prý rozhodně přecpávat o Vánocích nehodlá. 
Jen díky pohotovosti jedné členky z Koníků, která celý rozhovor vyslechla, vám zde 
můžeme přinést jeho přesný záznam, doplněný fotomateriálem, který pořídil 
oddílový paparazzi. Jak je ze záznamu zřejmé, MIČKINIKWA na Vlky pořádně 
zatlačil. Vlci se polekali, Top byl úplně zděšen a Býček mu dokonce nakonec 
zatleskal. Je to vidět na exkluzivně získané fotce! Tímto děkuji fotografu 
OHIYESOVI, který ze strachu z pomsty Vlků utekl přes Kanál do Anglie. 

 

Celá akce Vlků tak bohužel skončila fiaskem. Vlci ale plánují další rebelie!  

Pro BK exluzívně 

(rjb) 
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Psáno pro Březovou kůru 
Tuto stránku a později celý list pro vás budou připravovat ohnivci kmene Šavanů za 
spolupráce s ohnivci společenství Midewiwin. V tomto čísle se zaměřím na informace 
z nepříliš známé činnosti ohnivců. 

Co se děje a připravuje: 

1) v sobotu 6.1. se z Brna vypravila trojice zástupců oddílu Hvězda severu, aby 
projednala ohnivecké věci se šamanem Mičkinikwou. Ten se jim celé dopoledne 
věnoval a ukázal jim i naši klubovnu. Článek o této návštěvě přislíbil Condor do 
tohoto čísla Březové kůry. 

2) Rada OP začala s přípravou nového Zápisníku OP pro šlechtice LM a ohnivce 
kmene. 

3) rozjela se velká akce „Šavanské sněmovní štíty“, zapojil se i Sachem 
Wablautanaga a Sagamor Dejmal, kteří se vrhli na vykorálkování štítu rodu 
Krocanů. Je dobře, že se daří zapojit i tyto staré šavanské bojovníky pro činnost 
kmene. Wablautanaga přišel do kmene na jaře 1990 a Dejmal o rok a půl 
později. 

4) Rada OP vytvořila nové výšivky mistrovství a další nové vzory, které dotvoří 
Šerpu šlechticů LM, které budou poprvé uděleny na jarním 67. sněmu kmene 
Shawnee. 

5) na unikátní projekt kmene Shawnee – 
ohnivců kmene – TRUHLA POKLADŮ se 
podařilo získat prvního velkého sponzora. 
Je to členka sdružení Trojka, které se loni 
organizovalo v organizaci Junák. Jak to 
ovšem bude v roce 2007, se bude teprve 
jednat. 

6) na seznámení s klubovnou kmene Shawnee 
šaman Mičkinikwa vymyslel akci 
Vzpomínání u diapozitivů. Tohoto setkání 
se účastnili staří členové Žab, Stopařů, 
Šavanů a také rodiče kluků ze Šavanů. Akci 
natočila kabelová televize a týden bylo 
možné sledovat tuto akci na zábřežské 
kabelovce. 

7) bývalý člen kmene Koudy (člen v období 
1990 – 1994) se zapojil do akce Truhla pokladů a zajišťuje její výrobu. 

8) na klubovně se objevila pomůcka ke splnění OP 10-10-10 – základního OP, 
které jistě může získat každý člen kmene. O plnění tohoto OP přineseme 
informaci v příštím čísle BK! Především rod Káňat by mohl být prvním rodem, 
který toto OP získá 100%!!! Podaří se to účastníkům ohniveckého kurzu 
Dráčkovi, Lišákovi a Grizzlymu kluky naučit??? 

9) Rada OP zadala další úpravu kmenových kronik, které mají ještě nějaké 
nedodělávky, členům sdružení Trojka. Wagamed Ohiyesa se pokusí dodělat 
kroniky za poslední roky činnosti. 
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10) Wagamed Ohiyesa odjel na roční pobyt do Velké Británie a doufejme, že se nám 
vrátí stejně nadšený, jako když odjížděl. V poslední době patřil mezi největší 
opory a tahouny Kmenové rady Shawnee. 

11) Rada OP nakoupila filc na pár rouch, pokud někdo z bojovníků projeví zájem, 
nechť se obrátí na šamana Mičkinikwu, který filc objedná nebo odprodá ten, 
který je právě na skladě. 

12) členové Rady OP se starají také o vývěsku u DDM. V tomto týdnu se vyměnila 
akce Vánoční nadílka a přinášíme 
naše úspěchy a fotografie z Uzlařské 
regaty v Bludově, kde si naši 
bojovníci vedli výborně a dokázali, že 
uzlařská škola kmene Shawnee je 
stále nejlepší na okrese Šumperk. 
Příští rok je 10. ročník a snad jej 
oslavíme nějakým vítězstvím, ale také 
pomůžeme s pozváním oddílů 
a nějakou pěknou cenou pro 
účastníky této jistě skvělé akce. 

13) Kmenová rada nabízí vzdělávací 
program, jak si poradit se splněním konkrétního OP. Využijte této aktivity 
a určení ohnivci vám tyto OP zkusí uznat. 

MIČKINIKWA 

Soutěž 
Opět tu je soutěž. Protože to je dneska troch těžší tak za správnou odpověď bude 
skautský časopis a pohlednice k tomu. Tak se snažteJ. 

Tentokrát bude vaším úkolem poznat z jaké knihy a od jakého autora je 
tato ukázka: 

…………………Ať se stane cokoli, šavanští  Psi se vystříhají boje a zabíjení 
dokud nepřijde den, kdy vás Letící šíp Šavanů povede do poslední bitvy proti všemu, 
co má bílou kůži. 

Nosím na svých prsou znamení Psa. Nosím na svém čele rudou pásku 
a svírám ve své ruce družinové kopí. Kdo se vzepře mé vůli, toho zabiji vlastníma 
rukama. 

A náhle se divoce otočil. Nenávist a pohrdání vyzařovaly z jeho 
proměněného, zlobou zohyzděného obličeje, proti všem starým pravidlům vytrhl 
kopí ze země, zamával jím vysoko nad hlavou a zařval směrem kde seděl Modrý 
kabát a Kožený ret…………………… 

Jen napovím, že autor je z Německa. 

DRak 
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Odlévání stop 
Zvěř volně žijící v lese nezahlédneme příliš často, protože je plachá, žije skrytě 
a aktivní je především v noci. O její přítomnosti se ale můžeme ujistit 
prostřednictvím stop, které zanechává. Pěkné, zřetelné otisky hledejte především 
na bahnitých březích rybníků a potoků, vlhkých lesních cestách, na okrajích polí, 
v okolí krmelců a kališť. 

Budete-li si chtít odlít stopy, musíte si s sebou vzít trochu sádry, vodu, 
plechovku nebo plastový kelímek, proužek tvrdého papíru 
a kancelářskou svorku. Vyberte si pěknou ostrou stopu, aby 
se odlitek dokonale podařil. Nejprve je potřeba stopu 
vyčistit od jehličí, listů, kaménků a dalších nečistot. 

Vyčištěnou stopu lehce poprášíme sádrovým 
práškem, vtlačíme kolem ní do půdy asi 8 - 10 cm vysoký 
proužek papíru a zajistíme ho svorkou. Dalším krokem bude 
smíchání sádry s vodou v plechovce (sádru sypte vždy do vody 
za stálého míchání), až vznikne jemná kaše. Tu pomalu a ne 
z velké výšky nalijeme do stopy tak, aby jí byla celá zaplněná. 

Zda sádra dokonale ztvrdla, zjistíme tak, že opatrně sáhneme na její 
hladinu. Pokud už kaše ztvrdla, vyrýpneme ze země celou stopu i s okolní zemí 
(raději větší kus než menší). Zeminu, která na odlitku zůstala, opatrně odrolíme. 
Stopu vložte do igelitového sáčku, zabalte do novin, aby se vám v batohu 
nepoškodila, a odneste domů, kde ji nechte dokonale ztvrdnout. Suchý a tvrdý 
odlitek doma ve vodě umyjeme, můžeme použít i kartáček, a označíme údaji o 
zvířeti a okolnostech sběru (např. lokalita a datum). 

 
 
 
 
 
 
 
 

 Béďa 
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Šátky 
Historie šátků je neobyčejně zajímavá. Velký čtvercový šátek například už od 
pradávna používají pouštní národy k ochraně před horkem, větrem a pískem (zkuste 
si jej uvázat, není to vůbec snadné). Na Divokém západě patřil šátek spolu 
s kloboukem a pistolí k základní výbavě každého kovboje. V mnoha kulturách také 
byly šátky spojovány s ženami a tancem. 

I dnes je šátek společně se zavíracím nožem, kouskem provazu, KPZ 
a zápisníkem jednou z nejužitečnějších součástí osobní výstroje. Ať už se považujete 
za trempa, zálesáka, airsofťáka nebo zkrátka jen občas něco náročnějšího 
podnikáte, je užitečné zvyknout si nosit šátek všude s sebou. Ne náhodou se také 
šátek stal důležitou součástí skautského kroje. 

Pár příkladů, kdy se šátek hodí 

Hlavní kouzlo šátku tkví v jeho univerzálnosti. Jste-li právě na 
nějakém putování a máte s sebou jen nejnutnější vybavení, je 
šátek často nejjednodušším řešením některého z mnoha 
obvyklých problémů: 

• horko – šátek lze namočit a uvázat na hlavu proti úpalu 
(malý šátek „na želvičku“, velký „na piráta“)  

• při náročné akci – šátek uvázaný jako čelenka zabrání 
potu ve stékání do očí  

• zima – šátek kolem krku vás spolehlivě zahřeje, hodí se 
i pokud na vás něco leze  

• první pomoc – vzpomeňte na šátkové závěsy na ruku, připevnění dlahy 
pomocí šátků, šátkové obvazy břišní dutiny či hlavy, v nouzi i jako škrtidlo…  

• šátek použijete při mnoha hrách, např. přes oči, při šátkových soubojích nebo 
při svazování dvojic k sobě  

• na opravu různých věcí (šátek například dočasně nahradí rozbitý prsní popruh 
u batohu)  

• vytahování horkého ešusu z ohně – šátek nahradí kuchyňské „chňapky“  
• viděl jsem šátek používat i jako utěrku či houbička na nádobí, ale to moc 

nedoporučuji  

Poznámka: oddílový šátek bývá stejně jako oddílová košile jakousi 
posvátnou součástí kroje a proto bývá často zvykem si na běžné tábornické činnosti 
nosit ještě jiný šátek 

Na závěrečnou část si budete muset počkat až do dalšího čísla.                    

Podle webu www.shaman.cz DRak 

http://www.shaman.cz
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Stránka zábavy 

Koleje 

Pan Horák se na nádraží slušně zeptal: „Prosím vás, pojede brzy vlak na Prahu?" 
Dočkal se méně slušné odpovědi: „Já myslím, že jo, už jsou natažený koleje." 

Revizor 

„Revize jízdenek!" pravil nenápadně oblečený muž v tramvaji. Kontroloval cestovní 
doklady, až přišel k panu Drastíkovi a řekl: „Pane, vaše jízdenka je neplatná!" „ Vy 
jste nějakej divnej," začal se zlobit pan Drastík, „ deset let na ni jezdím a najednou je 
neplatná." 

U doktora 

Matka napomenula v ordinaci svého synka: „ Daníčku, řekni hezky ááá, ať může pan 
doktor vyndat prst z tvé pusinky." 

Přijde žába s ponožkou na hlavě k doktorovi. Doktor se jí ptá: „Žábo co pak 
se ti stalo?“ A žába bleskurychle odpoví: „Buď zticha tohle je přepadení!“ 

Vyčerpaně vyhlížející muž se přivleče do ordinace. „Pane doktore, v okolí, 
kde bydlím, je strašně moc psů. Štěkají celý den a co je horší - i celou noc, a já 
nemůžu ani zamhouřit oko." „Nebojte se, mám pro vás řešení. Toto jsou nové 
prášky na spaní, které bezvadně zabírají. Stačí jen pár a uvidíte, že bude po 
starostech." „Sláva. Já vyzkouším cokoliv." Po několika týdnech se muž do ordinace 
vrátí, ale vyhlíží ještě hůř než posledně. „Doktore, vaše rada nebyla dobrá. jsem 
ještě více unavený než dřív." „Tomu nerozumím," vrtí hlavou doktor. „Vždyť to jsou 
nejsilnější pilulky, které jsou na trhu k dostání." „To je možná pravda," připouští 
unaveně muž, „ale stejně jsem celou noc vzhůru, protože honím psy, a když se mi 
konečně podaří nějakého chytit, je pěkně těžké, přinutit ho, aby spolknul ten 
prášek." 

Na lodi 

„Pane kapitáne" zoufale křičel muž středního věku, „loď se potápí, záchranné čluny 
jsou děravé a já neumím plavat!" Kapitán poskytl pohotově radu: „Tak sejděte 
rychle učit!" 

V letadle 

Během letu se náhle letadlo obrátilo vzhůru nohama. Letuška ihned uklidnila 
vystrašené pasažéry: „ Nebojte se, bude to jen moment, pilot si potřebuje nakapat nosní 
kapky." 

"Vážení cestující, mluví k vám kapitán letadla. Podíváte-li se na levé křídlo, 
zjistíte, že hoří. Pohledem na pravé křídlo zjistíte totéž. Podíváte-li se dolů, uvidíte 
širý modrý oceán. Kdo z vás lépe vidí, uvidí malou žlutou tečku. Tou tečkou je 
záchranný člun. V tom člunu sedím." 

Na střeše 

Skot spravoval střechu. Uklouzla mu noha a padal dolů. Když míjel kuchyňské okno 
zvolal: "ó mně dnes nevařte, obědvám v nemocnici!“ 

Béďa 
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